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Executive Summary

Background and Objectives

Justice Canada identified the need to gauge awareness of, and support for, criminal legal aid at a national level, and assess linkages with public confidence in the criminal justice system. This research is to be conducted on behalf of the Programs Branch, to assure that timely and relevant research results are available to meet departmental reporting requirements.  The results of the public opinion survey will be used to meet Treasury Board requirements to report on the outcomes of the Department’s Legal Aid Program.

As part of the approval process for the renewal of the Legal Aid Program, the Department of Justice was required to submit an accountability, risk, and audit framework. In this framework, the Department committed to measuring the extent of public support for legal aid and the degree to which the Legal Aid Program promotes public confidence in access to justice. The survey will also enable the Department to fulfill its commitment to report on “public perceptions regarding access to justice,” in accordance with the reporting commitments identified in the Departmental Report on Plans and Priorities. 

Finally, this research also forms part of the evidence required for the business case for legal aid funding, which is being carried out by the Permanent Working Group on Legal Aid at the request of the federal/provincial/territorial deputy ministers responsible for Justice. The Legal Aid Program’s current terms and conditions approved by the Treasury Board cover the period 2007-2008 to 2011-2012. 

In light of this, this research was designed to determine:

1) The level of public support for the underlying concepts and principles that are the underlying rationale for criminal legal aid (e.g. need to be represented by a lawyer to assure the fairness of the criminal justice system)

2) The level of support for legal aid services, and

3) The relative level of support compared with other major areas of public service (health care and education) The following table provides the call dispositions and response rate calculation as per the MRIA’s empirical method of calculating response rates for telephone surveys. 

Methodology – Quantitative

This methodological summary provides the information required within Section 15 of the Standards for the Conduct of Government of Canada Public Opinion Research – Telephone Surveys. 

Ipsos-Reid asked 11 questions on behalf of Justice Canada among a nationwide sample of n=1,508 Canadian adults as part of two waves of its telephone omnibus survey. These waves of research took place between March 8 and 10, 2011 (interviewing the first 1,000 cases) and again between March 22 and 24, 2011 (interviewing the final n=500 cases). The sample obtained is a probability sample generated through random digit dialing as the method of household selection and the birthday method of respondent selection within the household (identifying and interviewing the member of the household who had their birthday last).

The table below indicates the unweighted geographical distribution of the sample, with the associated margins of error (calculated at a 95% confidence interval). 

	
	Sample Size
	Margin of Error

	Canada
	1508
	±2.5

	British Columbia
	181
	±7.3

	Alberta
	150
	±8.0

	Sask./Man.
	98
	±9.9

	ON
	600
	±4.0

	QC
	375
	±5.1

	Atlantic Canada
	98
	±9.9

	North (Yk, NWT, NU)
	6
	N/A


Weighting was applied to the sample to ensure that the final data reflects the adult population of Canada by region, age and gender according to the 2006 Census. 

The following table provides the call dispositions and response rate calculation as per the MRIA’s empirical method of calculating response rates for telephone surveys. 

	Empirical Calculation for Data Collection

	Total Numbers Attempted   
	54,586

	Invalid (NIS, fax/modem, business/non-res.)
	24,281

	Unresolved (U) (Busy, no answer, answering machine)
	15,484

	   
	 

	In-scope - non-responding (IS)
	13,106

	Language problem
	470

	Illness, incapable, deaf
	127

	Household refusal
	9,746

	Respondent refusal
	374

	Qualified respondent break-off
	2,389

	   
	 

	In-scope - Responding units (R)
	1,717

	Over quota
	61

	No one 18+
	148

	Completed interviews
	1,508

	   
	 

	Response Rate = R/(U+IS+R)    
	6%


Rapport sommaire

Contexte et objectifs

Le ministère de la Justice Canada est d’avis qu’il est nécessaire de mesurer la connaissance et le soutien de la population du pays en ce qui a trait à l’aide juridique en matière criminelle et d’évaluer le rapport entre cette connaissance et ce soutien et la confiance de la population dans le système de justice pénale. Cette étude sera menée au nom de la Direction des programmes pour faire en sorte que des résultats pertinents et opportuns soient disponibles afin de respecter les exigences ministérielles en matière de rapport. Les résultats du sondage d’opinion publique seront utilisés pour satisfaire aux exigences du Conseil du Trésor, qui doit faire rapport des résultats du Programme d’aide juridique du ministère.

Dans le cadre du processus d’approbation du renouvellement du Programme d’aide juridique, le ministère de la Justice était tenu de soumette un cadre d’imputabilité, de risques et de vérification. Le ministère s’est engagé à mesurer le soutien de la population en ce qui a trait à l’aide juridique et à déterminer dans quelle mesure le Programme d’aide juridique favorise la confiance de la population à l’égard de l’accès au système de justice. Le sondage permettra également au ministère de faire rapport des « opinions du public concernant l’accès à la justice », comme il s’est engagé à le faire dans son Rapport sur les plans et les priorités. 

Enfin, cette étude constitue l’un des éléments de preuves nécessaires à l’analyse de rentabilisation exigée dans le cadre du financement de l’aide juridique et menée par le Groupe de travail permanent sur l’aide juridique à la demande des sous-ministres fédéraux-provinciaux-territoriaux responsables de la justice. Les conditions actuelles du Programme d’aide juridique approuvées par le Conseil du Trésor couvrent la période 2007-2008 à 2011-2012. 

Ainsi, cette étude déterminera :

1) Le degré de soutien de la population à l’égard des concepts et principes sous-jacents de l’aide juridique en matière criminelle (p. ex., la nécessité d’être représenté par un avocat pour assurer l’équité du système de justice pénale);

2) Le degré de soutien aux services d’aide juridique; et

3) Le degré relatif de soutien par rapport à d’autres secteurs importants des services publics (santé et éducation).

Le tableau ci-dessous montre la répartition des appels et le taux de réponse du sondage téléphonique calculé selon la méthode empirique de l’ARIM. 

Méthodologie – Étude quantitative

Ce sommaire méthodologique apporte l’information requise en vertu de l’article 15 des Normes pour la recherche sur l’opinion publique effectuée par le gouvernement du Canada - Sondages téléphoniques. 

Ipsos-Reid a posé 11 questions au nom du ministère de la Justice Canada à un échantillonnage national composé de n = 1 508 adultes canadiens au cours de deux phases d’un sondage téléphonique omnibus, qui se sont déroulées du 8 au 10 mars 2011 (pour l’entrevue des 1 000 premiers répondants) et du 22 au 24 mars 2011 (pour l’entrevue des 500 autres répondants). L’échantillonnage probabiliste obtenu provenait de numéros de téléphone générés par un système de composition aléatoire et de répondants choisis selon la méthode du « dernier anniversaire » (le répondant est le dernier membre du foyer à avoir célébré son anniversaire).

Le tableau ci-dessous présente la répartition géographique non pondérée de l’échantillonnage et les marges d’erreur correspondantes (au niveau de confiance de 95 %). 

	
	Taille de l’échantillonnage
	Marge d’erreur

	Canada
	1 508
	± 2,5

	Colombie-Britannique
	181
	± 7,3

	Alberta
	150
	± 8,0

	Sask./Man.
	98
	± 9,9

	Ontario
	600
	± 4,0

	Québec
	375
	± 5,1

	Canada atlantique
	98
	± 9,9

	Nord (Yn, T.-N.-O., Nunavut)
	6
	S.O.


La pondération des données a été appliquée à l’échantillonnage pour faire en sorte que les résultats correspondent aux données de la population adulte canadienne pour ce qui est de la région, du groupe d’âge et du sexe selon les données du recensement de 2006. 

Le tableau ci-dessous montre la répartition des appels et le taux de réponse du sondage téléphonique calculé selon la méthode empirique de l’ARIM. 

	Calcul empirique du taux de réponse dans la cueillette de données

	Total des numéros composés 
	54 586

	Numéros invalides (non en service, téléc./modem, commerce/non rés.)
	24 281

	Sans résultat (SR) (ligne occupée, pas de réponse, répondeur)
	15 484

	 
	 

	À l’intérieur du champ — impossibilité de répondre au sondage (IS)
	13 106

	Problème de langue
	470

	Maladie, incapacité, surdité
	127

	Refus général
	9 746

	Refus du répondant
	374

	Répondant qualifié interrompt le sondage
	2 389

	 
	 

	À l’intérieur du champ — répondants qualifiables (R)
	1 717

	Quota en excédent
	61

	Aucune personne de 18 ans ou plus
	148

	Entrevues complétées
	1 508

	 
	 

	Taux de réponse = R/(SR+IS+R) 
	6 %


Appendix A: English Language Questions

Annual Questions on Public Confidence in the Criminal Justice System

1. Please rate your level of confidence in the adult criminal justice system.  Please use a scale of 1 to 10, where 1 represents “very low confidence” and 10 represents “very high confidence”.

2. Please rate your level of confidence in the youth criminal justice system. Please use a scale of 1 to 10, where 1 represents “very low confidence” and 10 represents “very high confidence”.

Custom Survey Questions on Legal Aid in the Criminal Justice System

1.  Would you consider the following areas of public spending to be very important, somewhat important, not very important or not at all important?

How about… [INSERT ITEM]

 (READ AS NECESSARY: Would you consider this area of public spending to be very important, somewhat important, not very important or not at all important?)

[ITEM LIST. RANDOMIZE]

Education


Health care


Police services 

Legal aid services for low income people

[RESPONSE LIST]

Very important

Somewhat important

Not very important

Not at all important

2.  Would you strongly agree, somewhat agree, somewhat disagree or strongly disagree that the laws and the justice system in Canadian society are essentially fair?  (READ LIST IF NECESSARY.  ENTER SINGLE RESPONSE ONLY.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)

Strongly agree

Somewhat agree

Somewhat disagree

Strongly disagree

3.  If a person is charged with a crime and has to appear in court, would you consider it to be very important, somewhat important, not very important or not at all important for that person to have a lawyer to defend them in court?  (READ LIST IF NECESSARY.  ENTER SINGLE RESPONSE ONLY.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)
Very important

Somewhat important

Not very important

Not at all important

4.  If a person is charged with a crime and has to appear in court, but has a very low income and cannot afford to hire a lawyer, do you strongly agree, somewhat agree, somewhat disagree or strongly disagree that a lawyer should be provided for that person?  (READ LIST IF NECESSARY.  ENTER SINGLE RESPONSE ONLY.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)
Strongly agree

Somewhat agree

Somewhat disagree

Strongly disagree

5.  Are you very aware, somewhat aware, not very aware or not at all aware of the legal aid program in your province?   (READ LIST IF NECESSARY.  ENTER SINGLE RESPONSE ONLY.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)

Very aware

Somewhat aware

Not very aware

Not at all aware

[IF “VERY/SOMEWHAT/NOT VERY AWARE” TO Q5 CONTINUE, OTHERWISE SKIP TO Q7 LEAD IN]

6.  How did you learn about legal aid?  (RECORD ALL MENTIONS.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)  (PROBE: How else?)

[OPEN END]

[Q7 LEAD IN]
As you may know, legal aid programs provide assistance to persons who have serious legal problems but do not have enough money to pay for a lawyer. These programs provide assistance to people who need a lawyer because they have been accused of committing a crime, and to those who need a lawyer for family-related issues, immigration and refugee matters, or other legal problems.

7.  In your view are legal aid programs very important, somewhat important, not very important or not at all important in maintaining the fairness of the Canadian criminal justice system?  (READ LIST IF NECESSARY.  ENTER SINGLE RESPONSE ONLY.  IF UNSURE, ENCOURAGE BEST GUESS)
Very important

Somewhat important

Not very important

Not at all important

8.  Do you strongly agree, somewhat agree, somewhat disagree or strongly disagree with the following statements?

How about… [INSERT ITEM]

 (READ AS NECESSARY: Do you strongly agree, somewhat agree, somewhat disagree or strongly disagree with this statement?)

[ITEM LIST. RANDOMIZE]
The government should spend the resources necessary to provide low income people with legal representation if they are charged with a crime

Legal representation is just a part of what makes a fair trial fair 

Having a lawyer represent you is essential to having a fair trial

Knowing that legal assistance exists for low income people makes me feel more confidence in the fairness of Canada’s justice system

[RESPONSE LIST]
Strongly agree

Somewhat agree

Somewhat disagree

Strongly disagree

9.  Have you ever been involved in the criminal justice system in any of the following ways?

How about… [INSERT ITEM]

 (READ AS NECESSARY: Have you ever been involved in the criminal justice system in this way?)

[ITEM LIST. RANDOMIZE]

As a witness

As the victim of a crime

After being accused of a crime

As the member of a jury

By working in the justice system

[RESPONSE LIST]

Yes

No

Appendix B: French Language Questions

Questions annuelles sur la confiance dans le système de justice pénale

1. Veuillez indiquer dans quelle mesure vous faites confiance au système de justice pénale pour les adultes. Veuillez répondre sur une échelle de 1 à 10 où 1 signifie que vous lui faites « très peu confiance » et 10, que vous lui faites « beaucoup confiance ».

2. Veuillez indiquer dans quelle mesure vous faites confiance au système de justice pénale pour les jeunes. Veuillez répondre sur une échelle de 1 à 10 où 1 signifie que vous lui faites « très peu confiance » et 10, que vous lui faites « beaucoup confiance ».

 Recherche personnalisée sur l’aide juridique dans le système de justice pénale

1.  Considéreriez-vous que chacun des postes suivants de dépenses publiques est très important, plutôt important, pas très important ou pas du tout important?

En ce qui concerne… [INSÉRER UN ÉLÉMENT]

 (LIRE AU BESOIN : Considéreriez-vous que ce poste de dépenses publiques est très important, plutôt important, pas très important ou pas du tout important?)

 [LISTE D’ÉLÉMENTS. AU HASARD]

L’éducation


Les soins de santé


Les services de police 

Les services d’aide juridique pour les personnes à faible revenu

 [OPTIONS DE RÉPONSE]

Très important

Plutôt important

Pas très important

Pas du tout important

2.  Êtes-vous fortement d’accord, plutôt d’accord, plutôt en désaccord ou fortement en désaccord pour dire que, dans la société canadienne, les lois et le système judiciaire sont essentiellement justes? (LIRE LA LISTE AU BESOIN. INSCRIRE UNE SEULE RÉPONSE. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.)

Fortement d’accord

Plutôt d’accord

Plutôt en désaccord

Fortement en désaccord

3.  Si une personne est accusée d’un crime et doit se présenter devant un tribunal, considérez-vous qu’il est très important, plutôt important, pas très important ou pas du tout important que cette personne soit représentée par un avocat devant le tribunal? (LIRE LA LISTE AU BESOIN. INSCRIRE UNE SEULE RÉPONSE. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.)
Très important

Plutôt important

Pas très important

Pas du tout important

4.  Êtes-vous fortement d’accord, plutôt d’accord, plutôt en désaccord ou fortement en désaccord pour dire que, si une personne à faible revenu est accusée d’un crime et doit se présenter devant un tribunal, mais qu’elle n’a pas les moyens d’embaucher un avocat, on devrait lui en fournir un? (LIRE LA LISTE AU BESOIN. INSCRIRE UNE SEULE RÉPONSE. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.)
Fortement d’accord

Plutôt d’accord

Plutôt en désaccord

Fortement en désaccord

5.  Connaissez-vous très bien, plutôt bien, pas très bien ou pas du tout le programme d’aide juridique de votre province? (LIRE LA LISTE AU BESOIN. INSCRIRE UNE SEULE RÉPONSE. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.)

Très bien

Plutôt bien

Pas très bien

Pas du tout

 [SI « TRÈS BIEN/PLUTÔT BIEN/PAS TRÈS BIEN” À LA Q5 CONTINUER, AUTREMENT PASSER À L’INTRODUCTION À LA Q7]

6.  Comment avez-vous entendu parler de l’aide juridique? (INSCRIRE TOUTES LES RÉPONSES DONNÉES. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.) (SONDER : Y a-t-il autre chose?)

 [RÉPONSE LIBRE]

[Q7 INTRODUCTION]
Comme vous le savez peut-être, les programmes d’aide juridique s’adressent aux personnes qui sont confrontées à de graves problèmes juridiques et qui n’ont pas les moyens de recourir aux services d’un avocat. Ces programmes viennent en aide aux personnes qui ont besoin d’un avocat parce qu’elles ont été accusées d’un crime et à celles qui ont besoin d’un avocat pour des questions familiales, des questions d’immigration ou de statut de réfugié ou d’autres problèmes juridiques.
7.  À votre avis, les programmes d’aide juridique sont-ils très importants, plutôt importants, pas très importants ou pas du tout importants pour maintenir le caractère juste du système canadien de justice pénale? (LIRE LA LISTE AU BESOIN. INSCRIRE UNE SEULE RÉPONSE. SI INCERTAIN, DEMANDER DE DONNER LA MEILLEURE APPROXIMATION.)
Très importants

Plutôt importants

Pas très importants

Pas du tout importants

8.  Êtes-vous fortement d’accord, plutôt d’accord, plutôt en désaccord ou fortement en désaccord avec les énoncés suivants?

En ce qui concerne l’énoncé… [INSÉRER UN ÉLÉMENT]

 (LIRE AU BESOIN : Êtes-vous fortement d’accord, plutôt d’accord, plutôt en désaccord ou fortement en désaccord avec cet énoncé?)

[LISTE D’ÉLÉMENTS. AU HASARD]

Le gouvernement devrait allouer les ressources nécessaires pour fournir aux personnes à faible revenu accusées d’un crime les services d’un avocat.
La représentation par un avocat n’est qu’un élément d’un procès juste. 

Le fait d’avoir un avocat pour nous représenter est essentiel à la tenue d’un procès juste.
Le fait de connaître l’existence de l’aide juridique pour les personnes à faible revenu me donne davantage confiance dans le caractère juste du système judiciaire canadien.
[OPTIONS DE RÉPONSE]

Fortement d’accord

Plutôt d’accord

Plutôt en désaccord

Fortement en désaccord

9.  Avez-vous déjà eu affaire au système de justice pénale de l’une ou l’autre des façons suivantes?

Y avez-vous eu affaire… [INSÉRER UN ÉLÉMENT]

 (LIRE AU BESOIN : Avez-vous déjà eu affaire au système de justice pénale de cette façon?)

[LISTE D’ÉLÉMENTS. AU HASARD]

En tant que témoin

En tant que victime d’un crime

Après avoir été accusé d’un crime

En tant que membre d’un jury

En tant qu’employé du système judiciaire

[OPTIONS DE RÉPONSE]

Oui

Non
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